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 منطقه 12 بیشترین سرانه مسجد را دارد.

 بیشــترین ســرانه مســجد متعلــق 
به محله مقدم در منطقه 17 است.

 منطقه 5 کمترین 
سرانه مسجد را دارد.

 کمترین سرانه متعلق به محله تهرانپارس در منطقه 8 است.

پنجاه و دومین پویش امید و افتخار در آســتانه 
عید سعید فطر برگزار شد. همزمان با این پویش، 
چندین پروژه ورزشــی، فرهنگــی و مذهبی در 

منطقه ۱۹ به بهره برداری رسید.
به گزارش همشــهری، آیین افتتــاح پروژه های 
مذهبی، فرهنگی و ورزشی منطقه ۱۹صبح شنبه 
با حضور علیرضا زاکانی، شــهردار تهران؛ مهدی 
چمران، رئیس شورای شهر تهران؛ تورج فرهادی، 
شــهردار منطقه۱۹؛ حجت الاسلام و المسلمین 
حسین محمد ابراهیم، رئیس مرکز رسیدگی به 
امور مساجد و جمعی از ائمه جمعه و اهالی منطقه 
۱۹در مسجد حضرت ابوالفضل)ع( واقع در محله 

نعمت آباد برگزار شد.

کلنگ زنی 20مسجد جدید در سال 1402
علیرضا زاکانی، در این مراسم از احداث مساجد 
جدید در شــهر تهران خبر داد و گفت:» 4محور 
تحولی را در مدیریت شهری، دنبال می کنیم که 
یکی از این محورها، تحول روحی شهر است که در 
کانون آن، مساجد قرار دارند. سال گذشته شورای 
شــهر، نظام نامه اداره محلات را تصویب کرد که 
این نظام نامــه 2جزء دارد: نخســت چهره های 
حقوقی و مردمــی محلات ماننــد ائمه جمعه، 
مدیران مدارس و … و دوم چهره های معتمد و 
امین هر محله که این دو جزء بناست با محوریت 
مساجد، محلات را اداره کنند. توسعه مساجد در 
شهر تهران نیز بر همین مبنا برای ما دارای اهمیت 
است. امســال کلنگ احداث 2۰مسجد بر زمین 

خواهد خورد.«

توسعه منطقه 19بر محور یک الگوی درست 
شهردار تهران در بخش دیگری از سخنان خود، با 
بیان اینکه هدف مدیریت شهری، کاهش فاصله  
شمال و جنوب تهران  و افزایش عدالت است و بر 
همین مبنا به مناطق جنوب تهران توجه ویژه ای 
خواهد شــد، گفت: »منطقــه ۱۹ ظرفیت های 
زیادی دارد که ســالیان سال است که رها شده و 
با توجه به این اقدامات، چهــره منطقه به زودی 
تغییر می کند. پیش از این، تهران براســاس یک 
الگوی درست رشد نکرده است؛ به عنوان مثال، در 

دهه۹۰ منطقه ای در تهران بدون در نظر گرفتن 
الگویی درست، رشد کرده و اکنون در این منطقه 
از ۷ سرانه لازم برای زندگی،۶سرانه وجود ندارد. 
براساس آسیب شناسی انجام شده، از هم  اکنون 
که به دنبال توســعه منطقه ۱۹ هستیم، تلاش 
می کنیم این توســعه برمحور یک الگوی درست 

شکل بگیرد.«

مساجد باید محل تجمع و فعالیت مردم باشند
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
هم در آیین افتتــاح پروژه های مذهبی، فرهنگی 
و ورزشــی منطقه ۱۹، گفت: »امیدواریم مسجد 
حضرت ابوالفضل)ع( در این منطقه، مرکزی برای 
کمک به حل مســائل محله شود؛ چرا که مسجد 
باید محور همه فعالیت های منطقه باشــد.« او با 
بیان اینکه امیدواریم ســاخت مساجد در تهران 
همچنان تداوم داشته باشــد، تأکید کرد: »باید 

سعی کنیم مساجدی زیبا ولی ســاده بسازیم تا 
محل تجمع مردم و فعالیت های آنها باشند. مساجد 
باید بتوانند جایگاه اصلی خودشان را بیابند و محور 
فعالیت های شهر تهران شــوند.« رئیس شورای 
اسلامی شهر تهران با بیان اینکه متأسفانه در برخی 
از خیابان ها مانند انقلاب یک یا 2 مسجد وجود دارد 
و باید به ساخت بیشتر مساجد در این محدوده ها 
توجه کنیم، افزود:»در شورای سوم تصویب شده 
که شورایی برای بحث احداث و طراحی مساجد 
با حضور اســتادان و مســئولان ایجاد شود؛ چرا 
که مســجد در معماری ما، از صدر اسلام تا کنون 
جایگاه خاصی داشته اســت. افتخار معماری ما 
در مساجد است و کشور خود را با مساجد معرفی 
می کنیم. امیدواریم مساجد همانند گذشته، محلی 
برای تربیت افراد انقلابی باشــند. باید در مساجد 
جوانان را جذب کنیم تا به نقطه ای فرهنگی برای 

محله تبدیل شوند.«

افزایش خدمات رسانی به محلات منطقه 19
شهردارمنطقه ۱۹با اشاره و بیان اینکه این منطقه 
به همان اندازه که به شهر تهران خدمات می دهد، 
خدمات دریافت نمی کنــد، گفت:»این منطقه 
به واســطه وجود فرودگاه، بهشــت زهرا)س(، 
بزرگراه ها، میــدان میوه و تره بار و شــبکه های 
بزرگراهی جمعیت شناور ســنگینی دارد؛ ولی 
محلات این منطقه به همان نســبت از خدمات 
لازم بهره مند نیســتند و تــلاش می کنیم این 
خدمات رسانی را بیشــتر کنیم.« تورج فرهادی 
از تکمیل و تجهیز مسجد محله نعمت آباد توسط 
شهرداری خبر داد و عنوان کرد: »در ابتدا قرار بود 
ما فقط ابنیه مسجد را داشته باشیم و مابقی موارد 
و تجهیزات را به هیأت امنا بســپاریم، اما وقتی 
دیدیم این ظرفیت برای این محله فراهم نیست، 
تمام امور را به عهده گرفتیم. عــلاوه بر این، این 
پروژه زیرزمینی بزرگ دارد کــه از ظرفیت ارائه 

خدمات به محله نعمت آباد برخوردار است.« 

 مسجدمحوری، تفکر اصلی مدیریت شهری 
حجت الاسلام و المسلمین حسین محمدابراهیم، 
رئیس مرکز رســیدگی به امور مســاجد هم با 
اشاره به این موضوع که شــهردار تهران شخصا 
در جلسه شــورای مساجد شــهرداری شرکت 
می کند، گفت: »در ادوار گذشــته، شــهردارها 
در این جلسه حضور نداشــتند و خرسندیم که 
شهردار تهران مسجدمحوری را تفکر اصلی خود 
اعلام کرده اســت و در عمل نیز این تفکر را در 
گسترش و توسعه مساجد دنبال می کنند. درهای 
مساجد باید به روی مردم باز باشد و 3نوبت نماز 
به صورت مستمر در آن برپا شــود. مساجد باید 
خدمات فرهنگــی و اجتماعی به همه کســانی 
که مخاطب آن هســتند ارائه کنند؛ مخاطب ما 
در مسجد یک محله اســت و همه کارها در یک 
محله باید بر محوریت مسجد باشد. مسجد باید 
در فتنه ها بصیرت افزا باشد. این مسجد است که 
شهدا را پرورش می دهد و می تواند انسان ها را در 
مسیر رشد و کمال قرار دهد و به قله های کمال 
برساند.« حجت الاســلام محمد ابراهیم با بیان 
اینکه درخواســت من این است که مسجدی که 
امروز افتتاح می شود را پایگاه قرآنی قرار دهیم، 
گفت: »امیدواریم 2۰۰ تا 3۰۰مســجد در کل 
شهر تهران را محل جلســات پایگاه قرآنی قرار 

دهیم.«

مساجد، محور اداره محله های شهر
چندین پروژه ورزشی، فرهنگی و مذهبی در منطقه ۱۹ در پنجاه و دومین پویش امید و افتخار به بهره برداری رسید

588میلیارد تومان  برای احداث و توسعه مساجد

چرا پل حافظ جمع آوری نمی شود؟

قرار بود نوروز امسال با کم شــدن ترددهای شهری، پل حافظ 
جمع آوری شود، اما چرا این کار عملیاتی نشد؟ دهه 5۰ همزمان 
با آغاز هفتمین بازی های آســیایی برای کاهــش بار ترافیک 
تردد در مسیر هتل های معروف تا ورزشگاه آزادی، پل تقاطع 
غیرهمسطح خیابان حافظ با خیابان طالقانی احداث شد. قرار 
بود این مسیر موقتی باشــد و به همین دلیل در ساخت آن از 
سازه های مقاوم استفاده نشد، اما در گذر زمان جمع آوری آن 
فراموش شــد. باتوجه به اینکه این پل در شرایط کنونی معابر 
تهران، به لحاظ ترافیکی مشــکلی را حل نمی کرد، مدیریت 
شهری ســال ۹۹ تصمیم گرفت آن را جمع آوری کند. با اتمام 
دوره مدیریت شهری پیشــین این کار عملیاتی نشد و با آغاز 
به کار مدیریت شهری جدید این موضوع باز هم مطرح و بار دیگر 
خبر جمع آوری پل حافظ توسط معاون فنی و عمران شهردار 
تهران رسانه ای شد. معاونت فنی و عمران قصد داشت این کار 
را در ایام نوروز عملیاتی کند که این امر محقق نشد. فارغ از هر 
موضوع دیگری اصل ماجرا مربوط به پیوســت ترافیکی است؛ 
چراکه جمع آوری این پل نیازمند مطالعات ترافیکی در حوزه 
جایگزینی مســیر یا دوطرفه شــدن خیابان طالقانی یا حتی 
تدابیر دیگری اســت؛ بنابراین معاونت حمل ونقل و ترافیک 
شهرداری تهران برای رســیدن به جمع بندی نهایی و انتخاب 
گزینه مناسب، فرصت بیشتری خواسته و همین امر سبب شد 
تا جمع آوری پل حافظ به تأخیر بیفتد. براساس پیش بینی ها 
اگر مطالعات ترافیکی تکمیل و در اختیار معاونت فنی و عمران 
شهرداری تهران قرار گیرد، برداشتن این پل در تعطیلات نوروز 
۱4۰3عملیاتی می شود و پایتخت نشینان برای همیشه با این 

پل خداحافظی خواهند کرد.

منابع متحرک، مهم ترین منبع تولید 
آلودگی در شهر تهران

براساس آخرین محاسبات سیاهه انتشار 
شهر تهران، منابع متحرک یا خودروهای در 
حال تردد در معابر شهر با سهم ۶۱درصدی 
در تولید ذرات معلق و سهم 83درصدی در 
تولید گازهای آلاینده مهم ترین منبع تولید 

آلودگی در شهر هستند.
منابع متحرک شهر تهران را می توان در 8دسته شامل خودروهای 
سواری شخصی، تاکسی ، وانت ، مینی بوس ، اتوبوس  واحد، اتوبوس  

سرویس، کامیون و موتورسیکلت  تقسیم بندی کرد.
حال چه اقدامات و سیاستگذاری هایی باید اتخاذ و اجرا شود تا 
منجر به کاهش آلودگی بخش حمل ونقل در شهرهای بزرگی 
مثل شــهر تهران شــود؟ و از چه طریقی می توان به این هدف 

دست یافت؟
یکی از اقدامات مؤثر در این زمینه، پیاده سازی و اجرای طرح های 
هدفمند ترافیکی با رویکرد کاهش آلودگی هواست. در این راستا، 
از چند سال گذشته طرح کاهش )LEZ( به عنوان جایگزینی 
برای طرح زوج و فرد با رویکــرد کنترل و کاهش آلودگی هوای 

ناشی از تردد خودروها در شهر تهران در حال اجراست.
در طرح های ترافیکی پیش از این، صرفا توجه و تمرکز بر کاهش 
حجم تردد خودروها بود و تصور می شد که هرچقدر حجم تردد 
خودروها بیشــتر کاهش پیدا کند، میزان تولید آلودگی بخش 
حمل ونقل کمتر می شود و طرح ترافیکی به هدف خود که کاهش 
آلودگی هواست، می رسد. این تصور ممکن است درست باشد اما 

کامل، جامع و در برگیرنده تمامی ابعاد و جوانب مسئله نیست.
به این منظور باید مؤلفه های مؤثر بر انتشار آلایندگی خودروها 
در شهر تهران شناسایی شوند که ازجمله مهم ترین عوامل مؤثر 

می توان به موارد زیر اشاره کرد:
  حجم تردد انواع وسایل نقلیه 

  تکنولوژی خودروهای در حال تردد )استاندارد آلایندگی( 
  فرسودگی ناوگان

  معاینه فنی و پایداری انتشار خودرو براساس استاندارد تولید
  الگوی ترافیک و زمان سفر 

  ســهم خودروهای پاک و خودروهای با آلایندگی پایین در 
حمل ونقل 

هریک از متغیرهای مذکور بر میزان تولید آلودگی ناشی از منابع 
متحرک در شهر تهران مؤثر بوده و این مسئله نشان می دهد که 
کاهش حجم تردد به تنهایی ملاک و معیار مناسبی برای موفقیت 
یک طرح ترافیکی در کاهش آلودگی هوا نیست و در طرح های 
ترافیکی باید به ابعاد و جنبه های مختلف توجه شــود تا شاهد 

کاهش پایدار آلودگی هوا باشیم.
در طرح کاهش با اعمال سیاست های زیر، اهداف فوق دنبال شده 
است که البته همچنان نواقصی دارند و باید متناسب با شرایط روز 

شهر تهران اصلاح شوند.
الف( تخفیف عوارض برای خودروهای با سطح آلایندگی کمتر و 

دارای معاینه فنی برتر
ب( تخفیف عوارض برای تردد در ســاعات کم ترافیک روز در 

شهر تهران
ج( کنترل مکانیزه معاینه فنی و اعمال قانون خودروهای فاقد 

معاینه فنی معتبر
د( تخفیف عوارض برای خودروهای هیبریدی و برقی

با توجه به تردد انواع وسایل نقلیه در شهر تهران، با سنین مختلف و 
اغلب فرسوده، توجه صرف به کاهش تردد وسایل نقلیه در راستای 
کاهش آلودگی هوا راهگشــا نبوده؛ لذا طرح کاهش )LEZ( با 
درنظر گرفتن تمامی پارامترها و هوشمندسازی فرایندها به دنبال 

کاهش مؤثر آلودگی هوا در کلانشهر تهران است.
*مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران

نقل قول خبر

روز گذشــته مراســم جشــن تکلیــف 
پســران روزه اولــی دارالشــهدای تهــران 
بــا عنــوان »بهــار اولی هــا« بــه همــت 
معاونــت امــور اجتماعــی و فرهنگــی 
منطقه17مصــادف بــا ۲۵ مــاه مبــارک 
رمضــان، برگــزار شــد. ایــن مراســم بــا 
حضــور هــزار نفــر از نوجوانــان بهاراولی  
منطقه بــه همراه پدرانشــان از ســاعت 
1۶:۳۰ در آســتان مقــدس امامــزاده 

حسن)ع( به اجرا درآمد.
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محمدامیــن ســالاری پور، شــهردار 
منطقــه 14بــا بیــان اینکــه بهســازی 
معابــر و محورهــای عبــوری بــه لحــاظ 
عبور و مــرور شــهروندان و روان ســازی 
ترافیکــی، از مهم تریــن فعالیت هــای 
سال جدید است، گفت: در این راستا 
محــور شــهید محلاتی به عنوان مســیر 
دسترسی شرق به غرب منطقه و یکی 
از محورهای مهم عبوری جنوب منطقه 
بــا انجــام عملیــات روکــش آســفالت 
مکانیزه درحال مناسب ســازی  اســت. 
عملیات عمرانی در این محور به متراژ 
۳هــزار و ۲۹۰مترمربع اجرایــی و بیش 

از 8۵۰تن آسفالت توزیع شده است.

3290
مترمربع

عدد خبر

یادداشت

50درصد تخفیف به تاکسیرانان 
برای مجموعه های ورزشی

آیین انعقاد قرارداد بین ســازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی و ســازمان ورزش شهرداری تهران در 
راستای ارائه خدمات رفاهی به تاکسیرانان شهر تهران 
برگزار شــد. در ابتدای مراســم، مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی گفت: امضای قرارداد 
امروز به منظور ارائه خدمات ورزشــی به تاکسیرانان 
اســت. در تهران ۱۰۰هــزار راننده تاکســی پروانه 
گرفته اند. ممکن است هر تاکسی بیش از یک راننده 
داشته باشد که اینها ارتباط استخدامی با هیچ جایی 
ندارند. مهدی وحدت کار افزود: رانندگان طبیعتا از 
خدمات مناسبی برخوردار نیستند. شهردار تهران از 
ابتدای مدیریت شهری تأکید فراوانی بر خدمات رسانی 
به رانندگان تاکسی داشتند. او اضافه کرد: مدل این 
قرارداد نسبت به موارد مشابه گذشته وضعیت خیلی 
بهتری داشته و رانندگان با 5۰درصد تخفیف تا سقف 
2میلیون تومان از تمام خدمات ورزشــی شهرداری 
برخوردار می شوند؛ همچنین در حوزه های تفریحی 

نیز در آستانه انعقاد قرارداد هستیم.

 خبر

خبر روز

راه اندازی پست برق جنوبی خط 6مترو
علی مزینانی، مجری خط ۶مترو: به دنبال 
افتتــاح همزمــان 4ایســتگاه جدیــد و 
افزایش 1۰کیلومتری مسیر خط ۶ در سال 
گذشته لازم اســت تا منابع تامین نیروی 
برق این خط تقویت شده و افزایش یابند. 
بــا پیگیری هــای صــورت گرفته، بــه زودی 
پست برق جنوبی خط۶  موسوم به پست 
کیانشهر، راه اندازی خواهد  شد. البته برای 
این خط ۳پست برق ۶۳کیلوولت درنظر 
گرفته شده که در محدوده های کیانشهر، 
خیابان ســرباز و خیابان آیت الله کاشانی 
واقع شــده اند و در آینده نزدیک، ۲پست 
برق دیگر نیز به مدار اضافه خواهند شد.

راه اندازی مرکز زباله سوز 500تنی
حبیب پوش پــارس، سرپرســت معاونت 
برنامه ریــزی و توســعه شــهری ســازمان 
مدیریــت پســماند: روشــی کــه در تهران 
یک بار مرور شده، تولید برق از زباله است 
که به آن کارخانه زباله سوز گفته می شود. 
در حال حاضر یک مرکز زباله سوز ۲۰۰ تنی 
داریــم و برنامه ما این اســت کــه بتوانیم 
یک مرکز ۵۰۰تنی را کلنگ زنی کنیم و در 

مدت زمان 8 ماه آن را به اتمام برسانیم.

محمدمهدی میرزایی قمی*

مشخصات پروژه های فرهنگی و مذهبی منطقه 19
  مسجد حضرت ابوالفضل)ع( تا 3 ماه گذشته 45 تا 50درصد پیشرفت داشته که این مسجد، ظرف 

3 ماه اخیر تکمیل شده و به بهره برداری رسید.
  مسجد حضرت ابوالفضل)ع( 2350مترمربع بنا و ۷50نفر ظرفیت دارد.

  سرای محله اسماعیل آباد با 2500مترمربع بنا در زمین هزار متری افتتاح شد.
  زمین چمن مصنوعی در محله شهید بخارایی و مرکز پرتو در شهرک رسالت برای کودکان کار 
که امکان تحصیل ندارند، در زمینی به مساحت 300متر در 2 طبقه از دیگر پروژه های افتتاح شده 

روز شنبه است.
  مرمت و بهسازی مجموعه بزرگ ورزشی و تفریحی امام علی)ع( در محله شهید کاظمی که چند 

سال تعطیل بوده، آماده شد و در اختیار محله قرار گرفت.

مکث

پرسش از خبرنگاران و پاسخ از شهردار
شهردار تهران در حاشیه پنجاه و دومین رویداد امید و افتخار، در جمع خبرنگاران حاضر 

شد و به برخی از پرسش ها پاسخ داد.
ضرورت توسعه منطقه 19: یکی از چالش های ما در تهران فاصله میان شمال و جنوب 
پایتخت است؛ به نحوی که شهروندان مناطق شمالی از سرانه های شهری بیشتر بهره مند 
هستند. برای کاهش این فاصله به دنبال توسعه مناطق جنوبی شهر تهران براساس یک 
الگوی درست و از قبل تنظیم شده هستیم تا مطابق آن تمامی سرانه های لازم برای 

شهروندان این مناطق نیز فراهم شود.
انحلال شرکت کنترل ترافیک: این شرکت نه ادغام خواهد شد و نه منحل؛ ما صرفا بنا 

داریم وظایفی که مرتبط با شرکت کنترل ترافیک نیست را از آن منفک کنیم.
ارزیابی توسعه ساخت وساز: به دنبال کاهش زمان صدور پروانه ساخت در تهران به کمتر 
از 2ماه هستیم؛ سال گذشته هم بر اثر رویکرد تسهیل گرایانه شهرداری بعد از یک دهه، 
نمودار صدور پروانه ساخت در تهران صعودی  و تعداد آن 4400مورد بیشتر از سال قبل 
شده است. عمده پروانه های صادر شده مربوط به مناطق میانی و جنوبی شهر تهران 

است و در بافت فرسوده نیز ۶3درصد توسعه ساخت وساز داشتیم.

مکث

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

رویکرد مدیریت شــهری در این دوره، محله 
محوری اســت و با توجه به اینکه مساجد در 
محلات پایگاه های مردمی محسوب می شوند، 
شهرداری قصد دارد با ایفای نقش تسهیل گری 
در احداث و توسعه مساجد، زمینه مشارکت 
مردم در امور شهر را تســریع کند؛ از این رو در 
لایحه بودجه امسال کمک به احداث، توسعه، 
بهسازی و تجهیز مســاجد و اماکن مذهبی 
را به عنوان طرح خدمــت پیش بینی کرده و 
588میلیارد تومان بودجه به این امر اختصاص 

داده است.

مدیریت شهری قصد دارد امسال در شهر تحول 
روحی ایجاد کند که مسجد کانون محوری آن 
است. در راستای تحقق همین هدف به گفته 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران کلنگ احداث 
2۰مسجد به زمین زده می شود. قطعا محلاتی 
که فاقد مســجد هســتند، اولویت دارند که 
می توان به محله های ونک، الهیه، پاسداران و 

فرجام غربی اشاره کرد.

نگاه آماری به مساجد تهران
براساس آخرین آمار بررسی های صورت گرفته 
توســط کارگاه مدیریت کلان دســتگاه های 
فرهنگی شورای عالی انقلاب فرهنگی، وضعیت 

مساجد در مناطق پایتخت اینگونه است. 
)منبع خبرگزاری شبستان(

زینب زینال زادهدریچه
 روزنامه نگار

مسافت 
دسترسی به 

مساجد
 250 متر 

است.

 
تهران به 
 1016

مسجد 
نیاز دارد.

 
به ازای هر

 4200 نفر 
یک مسجد در 
تهران وجود دارد.
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